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A HUNOR COOP ZRt. 2022-ben is dekorá-
ciós versenyt hirdetett áruházai között, amikor 
a rendelkezésre álló keretek felhasználásával, 
és saját ötleteikkel, kreativitásukkal a dolgozók 
varázsolták ünnepi hangulatúvá a „munkahe-
lyeiket.” December közepén a cég menedzs-
mentjéből alakult zsűri a három megyében 
található, közel 40 üzlet közül a következők 
hangulatát, egyediségét jutalmazta: 

Különdíjban részesítette a 131. számú csong-
rádi COOP ABC-t és a 605. számú bátyai 
COOP ABC-t. Bronzérmes lett a kalocsai 611-
es számú Szupermarket, míg ezüstérmet kapott 
a 157. számú szentesi KÁLA COOP Szuper-
market. Ebben az évben is a 213-as szegvári 
COOP Szupermarket dekorációja bizonyult a 
legötletesebbnek, megszerezve így az aranyér-
met.

DEKORÁCIÓS VERSENY 
DÍJAZOTTJAI

A globális felmelegedés mértékének 1,5 Celsius-fokra való kor-
látozása egy biztonságos és elengedhetetlen küszöbérték ahhoz, 
hogy a 21. század közepéig elérjük a karbonsemlegességet. Ez a 
cél szerepel a 195 ország és az EU által is aláírt párizsi megálla-
podásban is.

Általánosan elfogadott nézet, hogy az emberiség 
tevékenységének kiterjedése az ipari forradalmak-
nak köszönhetően rövid idő alatt a többszörösére 
növekedett. Sok ember általános anyagi jólétének 
gyors növekedése párhuzamosan a természeti kör-
nyezetben új problémák kialakulásával, illetve a 
korábbiak súlyosbodásával járt. Az emberi társadal-
mon belül zajló materiális folyamatok modellezését 
a közgazdaságtan tudománya tűzte a zászlajára, így 
a környezeti problémák okainak feltárása és leküz-
dése során kiemelten kell foglalkozni a közgazda-
ságtannal, illetve annak természeti környezetről 
alkotott képével. A 18. századtól napjainkig szer-
teágazó és sokrétű változás ment végbe a közgaz-
daságtanban, az ember és a természeti környezet 
kapcsolatát feltáró természettudományos ismere-
tekben. A 20-21. századi környezet-gazdaságtan 
az uralkodó társadalmi nézetek, az újdonságot hor-
dozó és mélyebb összefüggéseket feltáró ökológiai 
közgazdaságtan széleskörű elterjedése napjainkban 
is számos akadályba ütközik. A klímasemleges nö-
vekedés gazdaságtana az ökológiai közgazdaság-
tan téziseire épülve, merőben új társadalomtudo-
mányi platformot alakít ki. A karbonsemlegesség 
előtérbe kerülése mára kötelező érvényű, egyfajta 
kényszer-relációk által befolyásolt folyamat, amely 
kapcsán álláspontunk, hogy az új gazdaságtani filo-
zófiát csak  a karbonsemleges növekedés jogi, poli-
tikai összefüggéseivel együtt lehet kezelni.

A karbonsemleges növekedés gazdaságtanának 
kutatásához, gyakorlati bevezetéséhez tartozik 
például a "karbonsemleges adórendszer", a "kar-
bonsemleges termelési és termék jogszabályok", a 
"karbonsemleges árpolitika", nem utolsó sorban a 
bevezetéssel érintett "karbonsemleges ISO minő-
sítési rendszer"... és sorolhatnám tovább azokat a 
kapcsolódó iránymutatásokat, amelyek segítenek 

átlépni az ökológiai közgazdaságtan elmúlt évtize-
dekben megmutatkozó korlátait, akadályait.   

A KONTASET CSATLAKOZÁSA A KARBONSEM-
LEGES NÖVEKEDÉS ÚJ IPARPOLITIKÁJÁHOZ

Az új típusú iparpolitika alapja az Ipar 5.0 straté-
gia, amely a felhő-, és integrált hálózati termelési 
rendszer alapú ipari folyamatokon túl, merőben új 
szemléletű karbonsemleges ipari termelési kultúrá-
kat vezet be a gazdaságpolitikába.  

Az Ipar 5.0 egy új típusú műszaki tudományos 
háttérre támaszkodik, amelynek elemei közé tarto-
zik a meglévő termelési és gyártástechnológiák kar-
bonsemleges technológiákkal történő felváltása, a 
"karbonsemleges termék" fogalmának bevezetésé-
vel egy olyan új termékminősítési rendszer, amely 
az ipari termelési folyamatok egészére karbonsem-
legességi monitoring rendszereket vezet be. 

A KARBONSEMLEGESSÉG ÚJ TÁRSADALOM-
TUDOMÁNYI TÉZISEI: 

A Kontaset 2023-ban egy olyan nemzetközi kuta-
tócsoport munkájában vehet részt, amely  kutatócso-
port a közgazdaságtani, a műszaki tudományos fel-
tételrendszerek mellett aktív vizsgálatokat folytat a 
karbonsemleges kultúrák társadalmi folyamataival, 
összefüggéseivel kapcsolatban. A karbonsemleges 
növekedés alapfeltétele a társadalmi párbeszéd, a 
társadalmi elfogadás, és ezekkel összefüggésben 
álló jogalkotási tevékenység.

2023-ra a társadalmunk eljutott arra a szintre, 
hogy az ipari termeléssel, a mindennapi életünkkel 
összefüggésben már vizsgálja a működéssel, mű-
ködtetéssel kapcsolatban felhasznált energiák kar-
bonsemleges eredetét.

Ugyan ez már óriási előrehaladás a korábbi évek 
tendenciájához képest, azonban nem elegendő. 
Társadalmunknak el kell jutnia a közeli években oda, hogy a min-
dennapi életünk eszközeivel, tárgyaival, a teljes környezetünkkel 
összefüggésben a karbonsemlegességet tekintse a legfontosabb 

értékmérő tulajdonságnak. Ez jelentheti a karbonsemleges 
növekedés egyik alapját, amely reális és valós, fenntartható 
fejlődési pályára állíthatja a magyar, az európai és az egyete-
mes társadalmat.     

Fórizs Zoltán
Kép: Sándor Zoltán

Kontaset - út a klímasemlegesség felé

A KONTASET KFT. 2023-TÓL ÚJ KARBONSEM-
LEGES CÉLKITŰZÉSEKET VEZET BE AZ ISO 9001 

RENDSZERÉBE

Dancsó Erika mesterfodrász, a nevét viselő 
szentesi fodrász szalon tulajdonosa a L’Oréal 
Páris nagyköveti csapatának tagja lett. A francia 
szépségipar piacvezető márkáját, országos szin-
ten 5 nagykövet képviseli, közülük három fővárosi 
illetőségű - tudtuk meg azon a kis ünnepségen, 
ahol Szentes város polgármestere egy különleges 
oklevelet adott át Dancsó Erika számára.

* * *
Az oklevél a tisztelet, megbecsülés 

és szakmai elismerés megnyilvánulá-
sa, kifejezi a szegvári lakos Dancsó 
Erika, városunk hírnevének öregbí-
téséért tett folyamatos fáradozásait 
úgy is, mint szakmai oktató, továbbá 
különleges bemutatói révén városunk 
idegenforgalmi vonzereje növeléséért 
is dolgozó lokálpatrióta. 

Január 19-én a Kossuth utcai szalon-
ban Szabó Zoltán Ferenc polgármes-
ter és Kiss Csaba István alpolgármes-
ter köszöntötte a fiatal fodrászmestert, 
aki meghatottan, a tőle jól ismert alá-
zattal fogadta, hogy ezúttal „Szentes 
Város tiszteletbeli polgára” is lett. 

-Egy mosolyból már tudok táplál-
kozni, tovább építkezni. Nagyon so-
kat köszönhetek Szentesnek, a szen-
tesi vendégeimnek, barátaimnak, a 

családomnak és persze 
a kollégáknak. Hálá-
san köszönöm, hogy 
segítettek eljutni idáig, 
s hogy megkaphattam 
ezt az elismerő címet 
is. Akár merre megyek, 
hiszen megnő a szak-
mai utazásaim száma 
a jövőben, igyekszem 
Szentes hírnevét min-
denkor öregbíteni. Ez is 
a céljaim közé tartozik 
ezután - mondta. 

Erika a közelmúltban Ungváron 
egy közép-európai fodrász bemutató 
és verseny zsűritagja volt, hozzátet-
te, hogy imád csapatban dolgozni. A 
nagyköveti teendőket abban is látja, 
hogy több színpadi munka lesz, ame-
lyek a kollégák mind jobb szakmai 
felkészítését szolgálják. 

- Az oktatói csapatnak 2012 óta va-
gyok tagja. Van, hogy több napot Bu-
dapesten töltök, de igazi töltekezést 
itt Szentesen, a vendégeim körében 
tudok megélni. Az új technikákat, öt-
leteket, amelyeket magammal hozok, 
a vendégeimen keresztül tudom meg-
valósítani. 

- Mit jelent a L’Oréal márka nagykövetének 
lenni? - kérdeztem. 

- A napokban tartunk, mi öten, meg-
beszélést, és osztjuk el a feladatokat. 
Amikor új termék vagy styling ter-
mékcsalád érkezik az országba, akkor 
a nagykövetek feladat azokat meg-
ismertetni a szakmával. Már eddig 
is sok kollekciót készítettünk, én azt 
gondolom, hogy ezek száma nem fog 
nőni, azonban fontosnak tartom a vi-
déki jelenlét erősítését. Azt szeretném, 
hogy a kollégáimnak több segítséget, 

inspirációt tudjak 
adni, valamint az 
életutammal példát 
mutatni. A L’Oréal 
szellemiségét a be-
mutatóimon töké-
letesen szeretném 
átadni. Függetlenül 
attól, hogy Szen-
tes kisebb város, 
nem Budapest, a 
vendégek szeret-
nének ugyanolyan 
külsőt, nőiességet, 
sikkességet, átélni 
a szépség teljessé-
gét. Szalonunkban 
nap, mint nap tízen 
dolgozunk a meg-
elégedettségükért. 
Amikor csak tu-
dok, továbbra is itt 
leszek. 

Kép és szöveg: 
Dömsödi Teréz

Dancsó Erika mesterfodrász Szentes tiszteletbeli polgára lett

A L’ORÉAL ÖTÖDIK NAGYKÖVETE 
HAZÁNKBAN
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A Kontaset Kft. elkötelezett támogatója Szentes 
város kulturális örökségvédelmének, az építésze-
ti, tárgyi és dokumentációs értékek fejlesztésének, 
ápolásának.

A Társaság büszke a tradícióira és mindezon ér-
tékre, amelyeket az elmúlt 103 évben megőrzött.

Ez a motivációnk abban, hogy bekapcsolódjunk a 
Város és a Vármegye örökségvédelmi programjai-
ba, illetve részt vegyünk olyan pályázatokon, ame-
lyek támogatják a még fellelhető építészeti értékek 
helyreállítását, bemutatását.

A Kormányhivatal, illetve a Vármegye elnöksé-
gétől korábban tájékoztatást kaptunk arról, hogy 
a jövőben is indulnak olyan pályázati programok, 
amelyek hozzájárulnak a kulturális értékek megőr-
zéséhez, fejlesztéséhez.

Ennek a 2023-2024-ben elinduló megyei fejlesz-
tési programnak a keretében szeretnénk pályázni a 
Kontaset Kft. gyárában lévő volt gőzmalom épüle-
tének rekonstrukciójára, eredeti állapotának bemu-
tatására.

2022-ben megkezdtük a pályázat előkészítését, 
azonban a helyi történelmi kutatásokban segítségre 
lenne szükségünk.

Egy 1926-ban készített képeslap és archív fotók 
állnak rendelkezésünkre a bejárati kapuzatnál álló 
épületünk korabeli kialakításával kapcsolatban.

Szentes ipari kultúrájához szorosan hozzá tar-
toztak a gőzmalmok, amelyek közül fellelhető ál-
lapotban információink szerint csak a Kontasetnél 
lévő ipari műemlék maradt meg, erősen átalakított 
állapotban. Talán a Székely József Gőzmalom az 
egyetlen olyan épület, amely Szentes város ipari 
műemléke lehet.

Az első emeleti ablakok között a Gőzmalom, Rt 
és az 1921. évszám áll. 

1926-tól modernizálták a Széchenyi Rt. és Krausz 
testvérek malomüzemét. A Csongrádi út régebben 
Felszabadulás út volt az archív történeti leírások 
szerint. Köszönettel veszünk minden olyan hely-
történeti, kutatói, lakossági dokumentumot, amely 
épületünk eredetéről, az abban folyó tevékenysé-
gekről, az épülethez köthető emberi erőforrásokról 
nyújt hiteles információkat számunkra. 

Köszönettel:   Fórizs Zoltán 
	 	 	 ügyvezető	igazgató

IPARI MŰEMLÉKBEN 
DOLGOZUNK

Született Szentesen: Nagy János és Balogh-Szabó 
Stellának HANNA, Lakatos Attila József és Molnár 
Mártának NOLEN MÁRK, Csó János és Somodi 
Editnek ZSÓFIA, Pindzsulya Arnold és Bubori Ni-
kolettnek HANNA, Bárdos Tamás János és Toma-
sovszki Anikó Eszternek RÓZA BELLA, Császár 
József Márk és Jakusch Kingának MÁRK nevű 
gyermeke.

Született Csongrádon: Papp Zsolt és Vidács Katalin-
nak CSONGOR és BOTOND, Molnár Mihály Sán-
dor és Gulyás Ildikónak ATTILA, Szűcs József és 
Papp Andrea Annának ZALÁN NIMRÓD, Vincze 
Norbert és Száraz Fatima Viviennek MILÁN nevű 
gyermeke. 

Házasságkötés az elmúlt hetekben nem volt váro-
sunkban.

Elhunyt Szentesen: Varga Mihályné (Bíró Etelka), 
Ambruzs Péter Pálné (Siha Mária Franciska), Cson-
ka Imréné (Gránicz Mária), Kovács Józsefné (Őri 
Eszter), Bolyánné Szamosközi Gabriella, Doma 
Imre Károly, Molnár Sándor, Varga Andrásné (Ba-
logh Magdolna). 

Elhunyt Csongrádon: Ruszkai Edéné (Torma Erzsébet), 
Csikós András Ernőné (Gyuricza Erzsébet), Keller 
Jánosné (Justin Klára), Szekszárdi Antalné (Schmid 
Piroska Apollónia), Bori Vinczéné (Czombos Juli-
anna Franciska), Sisák Istvánné (Kovács Erzsébet 
Veronika), Csehó József, Fodor János. 

CSALÁDI ESEMÉNYEK

A Szentesi Dr. Bugyi István Kórház Szülé-
szet-,	Nőgyógyászati	Osztálya	ez	év	január	else-
jétől	 átmenetileg	 szünetel,	 tudomásunk	 szerint,	
elsődlegesen	orvoshiány	miatt.	Ezzel	a	sajnálatos	
helyzettel is foglalkozott Szabó Zoltán Ferenc 
polgármester	 a	 napokban	 tartott	 sajtótájékozta-
tóján.

* * *
A polgármester beszámolt arról, 

hogy a szülészet sajátos helyzetéről 
már korábban is tudomása volt, ezért 
október 20-án, a környező települések 
polgármestereivel megbeszélést tar-
tott, amikor közösen, mind a védőnői 
szolgálat, mind a fenntartó és felettes 
szerve irányában teendő intézkedé-
sekről döntöttek. A tájékoztatást, in-
tézkedést sürgető levelekre részben 
érkeztek napjainkig válaszok a hiva-
talba. 

Szabó Zoltán Ferenc kiemelte, hogy 
az elmúlt évben 633 gyermek látta 
meg a napvilágot a szülészetünkön. 
A gyermeket várók nem csak a kör-
nyező 20 településről választották 
Szentes szülészetét, távolabbról is. A 
jelenlegi helyzetben a Szentesi Vé-
dőnői Szolgálat gyűjti be a környező 
kórházak szülészetének tájékoztatóját 
arról, hogy tudják-e, és milyen kö-
rülmények, feltételek mellett fogadni 
a szentesi térségből a kismamákat. 

A védőnői várandós 
gondozást az egyéni 
gondozási terv alap-
ján folyamatosan 
végzik a védőnőink, 
továbbá pontos tá-
jékoztatással látják 
el a kismamákat a 
megváltozott teen-
dőkről, tudnivalók-
ról. További prob-
léma, hogy nem 
kerülhet sor egyelőre 
az 1 napos műtéti be-
avatkozásokra sem a 
szentesi kórházban. 
A szülészet ügye ab-
szolút rendszerhiba 
- fogalmazott a pol-

gármester. 
- Nem mi vagyunk a kompetensek 

abban, hogy egy egészségügyi in-
tézmény jól működjön - tette hozzá. 
Megítélése szerint a kialakult hely-
zethez elsősorban a szakmai jogi 
biztonság hiánya és a túlzott anyagi 
elvárások vezethettek, de megjelölte 
közösségi média negatív befolyásoló 
szerepét is. 

Agócs Lászlóné önkormányzati kép-
viselő, a Szociális és Egészségügyi 
Bizottság elnöke szólt a Születés hete 
rendezvénysorozat 2017-ig elért ered-
ményeiről. Elmondta, hogy a szakmai 
rendezvény elsődlegesen az érdekte-
lenség miatt maradt abba. A tájékozta-
tás szerepét átvette és ma is igyekszik 
betölteni a közösségi média. Azonban 
szívesen állna újra élére ennek a ren-
dezvénynek, ha a szervezés igénye 
ismét felmerülne. A korábbi években 
két szülészete is volt a városnak, me-
lyek 10 szakorvossal működtek. Az 
utóbbi évekre három orvosra maradt 
a teljes ellátás rendszere, emberfeletti 
munkával. Az ápolás folyamatában 
sajnos az utolsó helyre került az ál-
lam, holott az egészséghez alkotmá-
nyos jogunk van… - jegyezte meg 
Agócs Lászlóné.         

    Kép és szöveg: dt. 

HOL SZÜLETNEK 
A SZENTESI ÚJSZÜLÖTTEK? 

Szentes Város Önkormányzata Képviselő-tes-
tülete január 26. ülésén tárgyalja meg a Szen-

tes Városi Szolgáltató Kft. előterjesztését, amely a 
város öt termálkútjának csurgalékvizeit a Tisza fo-
lyó sodorvonalába elvezető beruházást készíti elő. 
Ezzel a Kurca főcsatorna mentesülne a csurgalékvi-
zek befogadása alól. 

Szentesen új termálkút és visszasajtoló kút fúrá-
sának feltétele, hogy a csurgalékvizeket a Tisza fo-
lyó sodorvonalába vezessék be. A projekt tervezé-
sét azért szükséges elkezdeni, mert a közeljövőben 
várható olyan TOP Plusz pályázati kiírás, amely 
a teljes beruházás kivitelezéséhez tud segítséget 
nyújtani. 

A projekt megvalósításához már elkészült egy 
vizsgálati dokumentáció, amely alátámasztotta a 
csurgalékvizek Tiszába bevezetőhetőségét. A be-
kért ajánlatok alapján a projekt engedélyezési és 
tenderterveinek elkészítése közel 14 millió forintot 
igényel. 

Amennyiben a január 26-ai ülésén a képvise-
lő-testület a programnak zöld utat ad, a város 2023 
évi költségvetésében 11 millió forint keretösszeget 
különít el a kiviteli tervdokumentációban foglaltak 
megvalósítására. 

TERMÁL CSURGALÉK-
VÍZ ELVEZETÉS

Szükségessé vált Szentes város két 
általános iskolája tálalókonyhájának 
felújítása. Az előzetes felmérések és 
becslések alapján a Deák Ferenc Ál-
talános Iskola tálalókonyhája mintegy 
80, a Koszta József Általános Iskola 
tálalókonyhája legalább 50 millió fo-
rint ráfordításból modernizálható. 

A képviselő-testület január 26-án 
arról dönt, hogy a Szentes Városi 
Szolgáltató Kft. megrendelheti-e a két 
tálalókonyha felújítására vonatkozó 
műszaki terveket. Ez esetben az ön-
kormányzat, ez évi költségvetésében 
erre a célfeladatra 10 millió forintot 
irányoz elő. Egyben a két tálalókony-
ha éves működésére a városi költség-
vetésben 27 millió forintot különít el. 

TÁLALÓKONYHÁK
Agócs Lászlóné önkormányzati 

képviselő, a Szociális és Egészség-
ügyi Bizottság elnöke a legutóbbi 
sajtótájékoztatón köszönetét fejezte 
ki minden támogatónak, akik ado-
mányaikkal lehetővé tették, hogy a 
városban élő hátrányokkal küzdők 
karácsonya is szebb, boldogabb le-
gyen, valamint a szünidei tábort vá-
lasztó 30 gyermek szünideje gazdag 
programokkal telhetett. 

Több intézmény és civil szervezett 
fogott össze, magánadományok se-
gítették a fentiek megvalósulását, a 
példa értékű kezdeményezést.

Elhangzott továbbá, hogy a sport-
csarnok megépítésére összegyűlt 
adományok értékének megőrzéséről 
is gondoskodik az önkormányzat.

KÖSZÖNET
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A Központi Orvosi Ügyelet működ-
tetője a városi önkormányzat segítsé-
gét kérte a megnövekedett rezsi szám-
lák finanszírozásához. A Központi 
Orvosi Ügyelet fenntartása 3,6 millió 
forintba kerül havonta, ez az összeg 
szinte duplája a korábbinak. Július 
elsejétől azonban a központi orvosi 
ügyelet az Országos Mentőszolgálat-
hoz fog tartozni - tudtuk meg a na-
pokban Szabó Zoltán Ferenc polgár-
mester és Agócs Lászlóné, a Szociális 
és Egészségügyi Bizottság elnökének 
tájékoztatóján. 

Agócs Lászlóné arról beszélt, hogy há-
rom közcélra átadott önkormányza-
ti lakással gazdálkodhat a kórház, 
melyek közül 2 üres. Várják tehát a 
városba az orvosokat. Megfelelő lak-
hatásról számukra ezen felül is kész-
séggel gondoskodik az önkormányzat. 

Szabó Zoltán Ferenc polgármester hoz-
zátette, hogy az orvosi ügyelet január 
1-től továbbra is zavartalanul műkö-
dik. A kórház segítésére is nyitottak, 
pl. az úthálózatuk felújításában is ké-
szek segítséget nyújtani - mondta. 

dite

SZENTES VÁRJA AZ ORVOSOKAT

Kevés kiszolgáltatottabb helyzet létezik ma-
napság, mint amikor valaki bekerül egy pszichi-
átriai osztályra. Bár ilyen helyzetben mindenkit 
megilletnek bizonyos alapvető jogok, a tapaszta-
lat szerint ezek nagyon gyakran nem érvényesül-
nek.

Tulajdonképpen az egyetlen hely, 
ahol az embert bűncselekmény hiá-
nyában is megfoszthatják személyes 
szabadságának alapvető jogától, egy 
pszichiátriai osztály vagy intézmény. 
Elvileg, a törvény szerint ilyen csak 
akkor történhet meg, ha az illető köz-
vetlenül és súlyosan ön- vagy közve-
szélyes állapotban van. A gyakorlat 
mégis azt mutatja: számos olyan hely-
zet adódhat, amikor valakit jogtalanul 
kényszeríthetnek pszichiátriai kezelés-
re. Egy vagyoni vagy örökösödési vita, 
válóper vagy gyermekelhelyezési per, 
vagy akár komolyabb konfliktushely-
zet során is előfordulhat, hogy az egyik 
fél - így vagy úgy - kényszerbeutalót 
szerez „ellenfelének” a pszichiátriára, 
aki aztán, onnan kikerülve, „pszichiát-
riai kórtörténettel” a háta mögött már-
is hátránnyal indul a fenti jogi viták 
bármelyikében. Ilyen esetekre az el-
múlt egy-két évtizedben számos példa 
akadt Magyarországon is.

Az ombudsman, vagyis az alapvető 
jogok biztosa számos alkalommal tett 
már közzé olyan jelentéseket, melyek 
arról számoltak be: a pszichiátriai 
osztályokon bizony rendszeresen sé-
rülnek a kezeltek jogai, időnként egé-
szen komolyan. Egy alkalommal pél-
dául az emberjogi biztos azért emelte 
fel a szavát, mert egy nőt - aki ottho-
nában lett rosszul, és a pszichiátriára 
szállították - a kórházban levetkőz-

tették, bepelenkázták, a bokáinál és a 
csuklóinál az ágyhoz kötözték, majd 
ájultra gyógyszerezték. Az ombuds-
man több jogsértést tárt fel az ügyben, 
és ajánlásokat is tett annak érdekében, 
hogy ilyen esetek újból ne történhes-
senek meg.

Ha valaki kényszerrel kerül a pszi-
chiátriára, legtöbbször fogalma sincs 
az őt megillető jogokról. A helyze-
tet rontja, hogy az ápoló személyzet 
ilyenkor az illetőt könnyen könyveli 
el „elmebetegnek”, és gyakran az il-
lető kényszerítés elleni tiltakozását is 
„betegsége” részének tekintik.

Az Állampolgári Bizottság az Em-
beri Jogokért Alapítvány közszolgá-
lati céllal olyan információs anyagot 
állított össze, amely közérthető nyel-
vezettel magyarázza el, milyen jogok 
illetnek meg valakit, aki bekerült a 
pszichiátriára. Az anyag az egész-
ségügyi törvény alapján készült, és jó 
szolgálatot tehet akár a pszichiátriára 
kerülőknek, akár hozzátartozóiknak.
A „Betegjogok” című információs anyag a szerve-
zet honlapján itt érhető el: https://emberijogok.
hu/betegjog/    

Fegyveres Krisztina 
(Fotó forrása: www.mentalfitnessguru.hu.)

MILYEN JOGOK ILLETIK MEG 
AZ EMBERT A PSZICHIÁTRIÁN?

A Petőfi Szálló épülete a Szegedi Ítélőtábla 2005. 
szeptember 21-ei döntésével került teljes egészében 
a város tulajdonába, közel 10 éves pereskedés után. 
Az önkormányzat és a Pendola Kft. - létrehozva a 
Pendola-Szentes Kft-t. - 2007. június végén kötött 
szindikátusi szerződést az épület felújítására, ame-
lyet november 29-én egy lakossági épületbejárás 
követett. Zsohár Árpád, a Pendola cégcsoport veze-
tője ötcsillagos szállodát, törökfürdőt, edzőtermet, 
fallabda pályát, teremgarázst, gyermekmegőrzőt és 
kaszinót ígért a szentesieknek. A földszinten étte-
rem, bár, kerthelyiség kialakítása mellett a cukrász-
dát is helyreállította volna. De szerepelt a tervek 
között a színház korhű újjáépítése is. Ezek a mun-
kálatok az eredeti tervrajzok ismeretében indultak 
el, elsőként is, épületbontások sorozatával. 

2009-re a Pendola már négycsillagosra minősítet-
te át a szállodát, 2010-ben további cégeket próbált 
a projektbe bevonni. Majd a közelgő önkormány-
zati választások az ügybe besodorták a politikát, a 
generálkivitelezés nem haladt, Zsohár Árpád türel-
me pedig fogyott. Elindult egy újabb persorozat a 
Pendola-Szentes Kft. érintettségével, amelyből az 

önkormányzat sem maradhatott ki. Nyolc évvel ez-
előtt perelte be az önkormányzatot Zsohár Árpád 
azzal az indokkal, hogy szándékosan hátráltatta a 
beruházást. Nem fizette ki részére a bontási mun-
kálatokért járó összeget és a fejlesztési hitelhez sem 
juthatott hozzá, mivel nem apportálta a város az in-
gatlant a 90%-os tulajdonrésszel rendelkező cégbe. 
A Fővárosi Törvényszék 2018 őszén, első fokon 
hozott elmarasztaló ítéletet az önkormányzat ellen, 
amely nem lett jogerős. 

A per tovább folytatódott, 2022 őszéig. Szabó 
Zoltán Ferenc polgármester a január 11-ei tájé-
koztatóján arról számolt be, hogy Szentes Város 
Önkormányzata elutalta a Pendola számlájára a 
jogerős bírói ítélet alapján járó 240 millió forint 
összeget, majd a kormányzathoz fordult, élve azzal 
a lehetőséggel, hogy támogatást kérjen az ügy vis 
maior jellegére hivatkozva. A per ugyanis a korábbi 
képviselő-testület idején indult, annak alakulásában 
a mostani városvezetés csak a kifizető szerepét töl-
tötte be. 

Szabó Zoltán Ferenc úgy fogalmazott, pozitív 
csalódásban volt része, amikor a kormányzat dön-
tése alapján az önkormányzat 145 millió forintot 
visszakaphatott ebből a kifizetésből. 

-dite-

PENDOLA PER…

Szentes város vezetői, 
Szabó Zoltán Ferenc 
polgármester és Kiss 
Csaba István alpolgár-
mester január 25-én 
13.00 és 15.00 óra kö-
zött a Városházán, hi-
vatali helyiségükben 
fogadják az ügyfeleket. 

FOGADÓNAP

A Szentes Városi Könyvtárban 
január 31-én 18 órától a Renoir 
c. francia filmet vetítik. 

A 2012-ben készült 
film a világhírű festő 
életének 1915 körü-
li  éveit dolgozza fel. 
Ekkor ismerkedett meg 
utolsó modelljével, ké-
sőbb fia feleségével és 
alkotó társával, aki ki-
váló kapocs lett a két 
generáció alkotói és em-
beri kapcsolatában. 

FILMKLUB

Kórushangverseny főpróba 1989. decemberében - Urbán Fe-
renc felvétele
Kópia: VHS, A film hossza: 4:12
Készült: 1989. 12.15.
https://youtu.be/eiiJgIYtkxE
***
Eszperantó találkozó 1982. - AFK, Szentes
Kópia: super8, színes, Készült: 1982-ben
A film hossza: 9:41, Utólagosan alákevert zene 
(eredeti hangsáv nem maradt meg)
Téma: 1982. május 29-30. között a Szentesi Baghy 
Gyula Eszperantó Csoport és a Magyar Eszperantó 
Szövetség Csongrád Megyei Bizottsága „Zengő vi-
lág” címen országos eszperantó béketalálkozót és 
szavalóversenyt rendezett Szentesen.
https://youtu.be/_QSH-G7dtC8
***
Eszperantó fa ültetése 1973. - AFK, Szentes
Kópia: super8, színes, Készült: 1973-ban
A film hossza: 3:30, Utólagosan alákevert zene 
(eredeti hangsáv nem maradt meg)
Téma: Az eszperantó, nemzetektől független, min-
denki számára egyenjogú nyelvhasználatot biztosí-
tó, mesterséges, élő, semleges nemzetközi segéd-
nyelv. 1973. május 6-án Szentesen rendezték meg 
a Csongrád Megyei Eszperantó Napot. Ekkor került 
sor a Liget bejáratánál a találkozó emlékét megőrző 
platánfa ültetésére.
https://youtu.be/eZfElj0i26M
***
Szentes Anno sorozat 38-42. adás
További részletek: www.szentesinfo.hu/szentesfilm

Karikó-Tóth Tibor SzentesFilm

ÚJ ANYAGOK A SZENTESFILM 
HONLAPON 

125 éve, 1898. január 3-án szü-
letett prof. dr. Bugyi István 
(1898-1981) Kossuth-dí-
jas sebészprofesszor, kan-
didátus, a szentesi megyei 
kórház 1933-1974 közötti 
igazgatója, a Szegedi Tudo-
mányegyetem címzetes ta-
nára, Szentes díszpolgára.

135 éve, 1888. január 6-án meg-
alakult a Szentesi Ügyvédi 
Kör.

75 éve, 1948. január 10-én Vajda Imre polgármester 
a városi tanácshoz címzett beadványában tudatta, 
hogy január 31-gyel lemond állásáról.

165 éve, 1858. január 11-én a közbiztonság biztosítása 
érdekében 7 főből álló tanyai lovas őrséget szervez-
tek Szentesen.

142 éve, 1881. január 15-én Aradi Kálmán házában 
szervező értekezletet tartottak a Szentesi Korcso-
lyázó és Csónakázó Egylet megalakítása érdekében. 
Mintegy 50 tag részvételével kimondták az egylet 
megalakítását. (Az alapszabály-tervezetet május 
folyamán terjesztették fel jóváhagyásra; az alakuló 
közgyűlést december 11-én tartották meg.)

127 éve, 1896. január 19-én mutatták be először Szen-
tesen a fonográfot.

173 éve, 1850. január 22-én Csongrád megye területét 
közigazgatásilag négy járásra osztották (szegedi, 
csongrádi, vásárhelyi, szentesi).

További évfordulók a https://www.szentesinfo.hu/mozaik/
kalendarium.htm oldalon. Labádi Lajos emlékére gondozza: 

Tímár Ferenc (Fotó a Szentesi Levéltár Fotótárából.)

Szentesen egykor…
INTERNETES KALENDÁRIUM



A napokban tartott polgármeste-
ri sajtótájékoztatón szó esett a város 
készülő ez évi költségvetéséről is. Az 
idei gazdálkodás meghatározó kihívá-
sa a rezsi költséget emelkedése, hall-
hattuk, mely folytán Szabó Zoltán Ferenc 
polgármester tárgyalásokat folytat az 
Államtitkársággal a lehetséges támo-
gatásokról. Elmondta, hogy a Szentesi 
Sport- és Üdülőközpont működtetésé-
hez, amelynek rezsi többletköltsége 
közel 27 millió forint volt, 8 millió 
forint támogatást sikerült lehívni az 
Államtitkárságtól. 

A jelenlegi számítások szerint a vá-
ros és intézményei működési forráshi-
ánya eléri az 1 milliárd forintot. Az 
említett tárgyalások folytán további 
279 millió forint rezsitámogatásban 
részesült az önkormányzat, a támo-
gatásokért köszönetét fejezte ki a pol-
gármester dr. Schmidt Ádám államtit-
kárnak és munkatársainak. 

Sarkalatos kérdés a város szolidari-
tási hozzájárulás fizetési kötelezettsé-
ge az állam felé, amely az 1 főre jutó 
adóerő-képesség függvénye, s mely-
nek összegéről szintén tárgyalások 

folynak. Az aktuális számítások sze-
rint ugyanis 210 millió forinttal kelle-
ne az önkormányzatnak többet fizet-
nie a központi költségvetésbe, mint 
eddig. Ez a hozzájárulás a hátrányos 
helyzetű önkormányzatok megsegí-
tését hivatott szolgálni. Szabó Zol-
tán Ferenc polgármester véleménye 
szerint azonban nem mindegy, hogy 
egy kis önkormányzat azért hátrányos 
helyzetű, mert nem vet ki pl. iparűzési 
adót. Nem tartja igazságosnak ebben 
az esetben a definíció megállapítását, 
ezeknek a kis önkormányzatoknak a 
támogatási igényeit. 

A polgármester úr azonban nyug-
tázta azt is, hogy a kialakult körülmé-
nyek ellenére Szentes uszodája nyitva 
van, a Tóth József Színház és Vigadó 
fogadja a Békéscsabai Jókai Szín-
ház premier előadásait, közvilágítás 
nem hogy lekapcsolva nincs, bővítés 
történt az elmúlt évben is, dacára an-
nak, hogy városunk az ország első tíz 
legnagyobb kiterjedésű, alapterületű 
települései közé tartozik a kategóriá-
jában. 

-te-

KIHÍVÁST JELENT A MŰKÖDÉSI 
FORRÁSHIÁNY

A Szentesi Delfin 
ESC partner szerve-
zeteivel, az Emberi 
Erőforrás Támoga-
táskezelő Nemzeti 
Együttműködési Alap 
támogatásával január 
28-án immár nyolca-
dik alkalommal ren-
dezi meg Évindító 
Nemzetközi Szenior 
Összetett Sprint Úszó-
versenyét, amelynek 
keretében az 1500 
méteres gyorsúszás 
országos bajnoksága 
is zajlik a Szentesi Sport- és Üdülő-
központban. 

A versenyszámok kezdete 10.00 
óra, a rajtkőre állók 15 versenyszám-
ban, 13 korcsoportban és a váltókban 
mérik össze erejűket, gyorsaságukat. 
Az összetett sprint verseny győztesei 
kupát, a kategóriájában és korcsoport-
jában 1-3 helyezett érem díjazásban 
részesül. 

A szervezők ezúttal is számítanak 

országos csúcsteljesítményekre, a 
szintidőt úszók számára kiváló lehe-
tőség ez a verseny felkészülni a Mas-
ters Világbajnokságra az 50 méteres 
versenyszámokban. Mindemellett 
alapvető célja a szervezőknek tovább-
ra is az idősödő korosztály egészséges 
életmódra ösztönzése, a rendszeres 
testmozgásuk elősegítése az úszás 
népszerűsítésével. 

Fotó archív 2022. dt. 

ÉVINDÍTÓ ÚSZÓVERSENY

Életünk tengerén egy hajóban utazva viharok nehezíthetik meg az elő-
rehaladásunkat. Ám ennek ellenére igyekszünk úgy kormányozni, hogy 
kijuthassunk a partra, és így elérhessük a tervezett céljainkat.

Viszont vannak emberek, akik a viharok ideje alatt el-
veszítik irányításukat a hajójuk felett, és olykor reményt 
vesztett, és embert megpróbáló helyen találják magukat, 
távol a parttól és a tervezett céltól. Ilyen hely a börtön 
is, ahol a körülvevő hullámok sokakat végleg a mélybe 
nyomnak,  ha nem kapnak időben  mentőövet, amelybe 
kapaszkodva  legalább a felszínen  tudnak maradni. A 
börtön falain belüli életet nem ismerő emberek talán el 
sem tudják képzelni, mit jelent az elítéltek számára, hogy  
szabadságuktól megfosztva kell tölteni a napjaikat. So-
kaknál ez az idő súlyos évtizedekben mérhető, de bizony 
vannak olyanok is, akiknek semmi reményük arra, hogy 
valaha is visszakapják a szabadságjogukat, amely szüle-
tésükkel megillette  őket. 

Senki nem születik bűnözőnek, csak az élete bizonyos 
szakaszában válhat azzá. Sok esetben a körülmények 
nyomásai hatására követnek el olyan súlyos dolgokat, 
melyek törvénybe ütköznek. A világi törvényszék meg-
hozza számukra az ítéletet, olykor vitatható hogy  jo-
gos-e vagy sem a mértéke és az ideje. 

Miután letöltik méltó vagy méltatlan büntetésüket, ki-
lépve a börtön kapuján a társadalomba, mint egy megkü-
lönböztető bélyeget hordják magukon továbbra is a bör-
tön  éveit, annak ellenére, hogy leülték a rájuk kiszabott 
időt, és nagyon sokan őszintén megbánták bűnüket.

Ismerjük a mondást "a börtön falaiban mindenkinek 
van egy téglája."

Vagyis senki nincs arról bebiztosítva, hogy nem fogja 
egyszer belülről szemlélni ezt a téglát.

 Mielőtt még lakóvá válna szívünkbe az előítélet, és 
általánosságban gondolkodnánk  a börtönbe került embe-
rekről, levelezés útján ismerjünk meg olyan fogvatartot-
takat is, akik valóban megbánták tetteiket, és elindultak 
a keskeny úton, amely már nem az addigi életükbe viszi 
vissza őket, hanem egészen más irányba. 

Ennek megtartásához szükséges a kintről jövő segít-
ség, amelyet leveleink által biztosíthatunk azok számára, 
akik igénylik. 

Több mint két éve csatlakoztunk férjemmel a Mécses 
Levelezőszolgálathoz. Ennyi idő után visszatekintve bát-
ran mondhatjuk, hogy soha nem bántuk meg ezt a dön-
tésünket. 

Sőt, megerősítette a házasságunkat, nyitottabbá vál-
tunk egymás felé. 

Férjem hitelesen van jelen, hiszen ő ismeri a börtön 
világát belülről is, saját tapasztalatai által. Igaz húsz éve 
hogy szabadult, de vannak emlékei, és tudja milyen sokat  
jelent levelet kapni, és levelet írni. 

Viszont, ahhoz hogy most bátorítást adjon a fogva-
tartottaknak, annak idején valaki neki is segítő kezeket 
nyújtott, és ezek a kezek nem engedték, hogy elmerüljön 
a bűn tengerében. 

Tudtam, hogy éveket töltött börtönben, és ennek elle-
nére nem volt bennem félelem a házasságkötést illetően, 
ennek már nyolc éve. Lehet rendezett családi életet élni 
egy volt fogvatartottal is, esélyt adva számára a jobbá 

válásra és az újrakezdésre. 
A társadalom felől jövő 

ítélkező magatartás viszont 
megnehezíti ezeknek az  em-
bereknek  a szabadulásuk 
utáni beilleszkedésüket, és 
a rég várt szabadság újabb 
nehézséget hoz az életük-
be. Ezért is vannak közülük 

olyanok, akik visszafordulnak arra 
az útra, ami a börtönbe vitte őket. 
Azt mondják, hogy a rohanó világ-
ban kialudt  az emberekből a szere-
tet. 

Hiszem, hogy mindannyiunk  szí-
vében megtalálható, és sokunknál 
pislákolva várja, hogy egy pici szik-
ra újra életre keltse, és ismét betölt-

se küldetését. Ez a szeretet arra indít bennünket, hogy a 
reményt vesztett embertársainkat ne hagyjuk magukra, 
inkább adjunk még nekik egy esélyt a jobbá válásra. 

Ilyen lehetőséget adhatunk számukra a Mécses Szere-
tetszolgálat által, ahol teljesen ANONIM módon levelez-
hetünk fogvatartottakkal. Leveleink által esélyt kaphat-
nak  egy másfajta életre, és segítséget az elveszett emberi 
értékeik megtalálására.

Nekünk két levelezőtársunk is van, akik már szinte 
családtaggá váltak leveleik által. Az egyikkel már közö-
sen tervezzük a szabadulása utáni időt. 

Talán sokakban megbotránkozást, és félelmet kelthet, 
hogy egy emberi életet kiontott rab hogyan válhat csa-
ládtaggá? 

Ebben segítségünkre van a hitünk is, mivel mi keresz-
tény értékrendben levelezünk, és ők is mindketten hitre 
jutó emberekké váltak, akikre a bűneik súlyos teherként 
nehezednek, és tetteiket megbánva Istenhez fordultak. 

Viszont  a kereszténység nem feltétele a levelezésnek, 
bárki bekapcsolódhat, aki elhívást érez rá. Levelezéseink 
által lehetőség nyílt arra is, hogy a  kőfalakon, és vasrá-
csokon is átjutottunk, így én is megláthattam azt a helyet, 
ahol az emberi szabadság véget ér. 

A Mécses Szeretetszolgálat lehetőséget adott szá-
munkra személyes találkozásokra is. Ezáltal bepillantást 
kaptam a börtönlakók nehéz világába. 

Ott ülhettem a fogvatartottak között, és láthattam, 
hogy legtöbb esetben a kemény külső test, érző szívet 
rejt, és olykor feltörnek a férfi könnyek is. 

Felejthetetlen találkozások ezek, hamarosan készülünk 
a következő alkalomra. 

Tudni kell, hogy a levelezéseink nem egy-két hónap-
ra szólnak, hanem évekre esetleg évtizedekre. Ez most 
talán riasztónak tűnhet, ám egy idő után már legalább 
annyira várjuk a leveleit, mint ő a miénket. 

Vannak, akiknek egyedüli kapcsolata a külvilággal a 
levelezőtársa, mivel egy idő után sokaknál felszámolód-
nak a családi kapcsolatok. 

Nemrég ünnepelhettük a karácsonyt, melyet a szere-
tet ünnepének tartuk, de vajon hogyan vélekedünk az év 
többi napjairól? Ha szívünkben ott a szeretet minden na-
punk karácsonyra emlékeztethet bennünket. 

Érzünk vágyat arra, hogy más napokon is jót tegyünk  
embertársainkkal? 

Ha igen, a Mécses Szeretetszolgálat remek lehetőséget 
nyújt erre.

 A börtönbe szervezett online találkozók is nagyon sok 
erőt és bátorítást adnak nem csak a rabok számára, de 
mi  levelezők is egy összetartó szeretet közösségben le-
hetünk egymással. 

A levelezőtársak jelentkezése a Mécses Szeretetszolgálat Börtönpasz-
torációs Társaság honlapján keresztül, www.mecses.vaciegyhazmegye.hu 
oldalon lehetséges, vagy Mécses Szeretetszolgálat Levelezőszolgálata 
Budapest  Pf: 30 1327.                                              Mészáros-B. Éva 
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NEKÜNK EGY LEVÉL, NEKIK ABLAK 
A KINTI VILÁGRA

A Gerecz Elemér 
Sporthorgász Egyesület 
lapunk megjelenésével 
egy időben tartja zár-
számadó közgyűlését az 
Ifjúsági és Művelődési 
Házban, amelyen a tag-
ság dönt az elmúlt évi 
elnöki beszámolóról, de 
meghatározza az aktuá-
lis jegyárakat és a hor-
gászrend módosításáról 
is tárgyalnak. A jelenlé-
vők elfogadják a gazda-

ságvezetői be-
számolót és az 
idei pénzügyi 
tervet. Beszá-

mol a tagságnak a horgászmester, 
az ifjúsági felelős, a versenyszak-
osztály vezetője, a fegyelmi és a 
felügyelő bizottság elnökei. Meg-
tárgyalja továbbá a tagság az aktu-
ális tagi beadványok tartalmát és a 
helyben felmerülő hozzászólásokat 
kérdéseket. 

(Fotó: Gerecz Elemér HE a decemberi Mi-
kulás-kupáról.)

ZÁRSZÁMADÓ KÖZGYŰLÉS
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